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DRUŽBENEGA PLANA
Nastala situacija v gospodar

ski reform i ni za podjetje pre
več rožnata. Pri vsem tem, da 
si prizadevamo dvigniti produk
tivnost v proizvodnji, se bomo 
v bližnji prihodnosti srečali s 
pom anjkanjem  reprodukcijske
ga materiala. Zato tudi pripom
be na osnutek proizvodnega 
plana potekajo v smeri korišče
n ja zmogljivosti in možnega 
plasmana na tuzemskem in ino
zemskem tržišču. Tisti, ki so za 
to, da se izkoristijo možne 
zmogljivosti, so predlagali, da 
povečamo osnutek plana še za 
3 %. Tisti, ki so pa imeli v vidu 
težave z devizami v letu 1966, 
so predlagali, da se osnutek ko
ličinskega plana zniža 10 %, 
medtem ko naj bi vrednostni 
plan ostal na višini plana v letu 
1965. Upravni odbor je na pod
lagi razprave in vseh pripomb 
zavzel dokončno stališče in 
sklenil, da ostane plan po koli
čini na nivoju leta 1965, po 
vrednosti pa naj bi se vključile 
ali vpeljale nove zmogljivosti 
orodjarne, za proizvodnjo final
nih izdelkov (orodij) za trg po 
vrednosti v višini ca. 3 % naše

Razprava o osnutku proizvodnega plana  
za leto 1966 poteka od prve polovice sep
tembra. Osnutek je za 7-8 % večji, kakor 

\  je  plan v letu 1965. Pri tem naj bj porast- 
la produktivnost za 5-7 %. D iskusija se  
razvija v glavnem  v treh sm ereh in sicer:
1. kako izkoristiti trenutna razpoložlji
ve proizvodne zm ogljivosnti ter kako jih  
postopom a usposabljati v sm eri dviga 
produktivnosti;
2. kako zagotoviti surovine (reproduk
cijski material) za obstoječe kapacitete;
3. končno kolikšen naj bo plasm an izvo
za, da bi zagotavili nem oten potek pro
izvodnje v letu 1966.

bruto letne realizacije (proda- povečan le za 3 % v primerjavi 
je). V taki višini bo predložen z letošnjih! proizvodnim pla- 
centralnemu delavskemu svetu nom. Z dvigom proizvodnje v 
v potrditev. S tem bomo neko- orodjarni bo treba na novo za- 
liko omilili težave za nabavo postiti ali usposobiti ca. 2 % no- 
repromateriala, ki so povezane ve delovne sile. Pri tem je raču- 
z deviznimi sredstvi. Torej, pro- nati na znižanje delovne sile v 
izvodni plan po vrednosti naj bi isti višini v drugih obratih in 
po sklepu upravnega odbora bil režiji.

V v

SPOMNIMO
SE

NANJE
Vsako leto se vrste drug za 

drugim štirje letni časi. Vsi 
jih spremljamo in odhajamo z 
njimi v neskončnost. Z njimi 
jesen in zima. Za našo zimo pa 
ni več pomladi. Tu je za nas 
postavljen mejnik življenja na 
parobku večne teme. Ko stopi
mo vanjo nas ni več. Izginemo 
kot mala neznanska drobtinica 
v njeni brezmejni črni prostra
nosti.

V vsej dobi našega kratkega 
življenja pa se v jeseni narave 
radi spomnjmo na tiste, ki jim  
je prej ali pozneje ugasnila luč 
življenja. Za vse je naša misel 
enaka, za vse, ki so mlajši ali 
starejši opravili zadnjo pot kot 
junaki ali preprosti zemljani, ki 
so živeli v objemu človeškega 
dostojanstva.

Kolikor daleč nam sega naš 
spomin, toliko jasnejše so nam 
njihove podobe zarisane v 
njem. Vidimo jih izmučene in 
sestradane v taboriščih smrti, 
ponosne silhuete zmage in sla
ve kako se vzpenjajo' po str
mih gorskih stezah, junake v 
strašnem boju s sovražnikom, 
ki je pregazil našo domovino 
in nas hotel izbrisati iz spiska 
živih. Vidimo jih ob domačem 
ognjišču, na domačem vrtu, v 
tovarni za strojem in povsod 
čutimo njihovo bližino. Zdi se 
nam, da jih ne preveva dih 
smrti temveč dih življenja. 
Njihov dan mrtvih je naš sku
pen dan življenja z njimi saj 
smo jim tako blizu, da čujemo 
njihov tihi šepet, ki se spaja 
s šelestenjem jesenskega rume
nega listja na drevesih.

čimbolj razmišljamo tembolj 
prodira, naš spomin daleč v 
brezmejno črno prostranost ter 
obstane ob samotnem in po
nosnem hrastu v prostranem 
gozdu, ki ljubosumno čuva v 
svojem zavetju grob padlega 
partizana. Tu je našel svoje za
vetje in mir v ljubečih nedrih 
slovenske zemlje za katero je 
dal svoje življenje.

Poleg naših dragih naj velja 
še posebej drag spomin vsem 
našim padlim borcem za svo
bodo, žrtvam velike tragedije v 
zgodovini naših narodov. Vsem 
nam in našim bodočim poko- 
lenjem pa naj bo izpolnjena ve
lika želja po miru in sožitju 
med vsemi narodi sveta. Naj 
sončni žarki nikdar več ne ob
sevajo krvave morije podivja* 
nih izvržkov človeške družbe. 
Naše sonce naj ogreva spošto
vanje človekovega dostojanst
va v slehernem kotičku sveta.



S O V Č S S R
PRETEKLI MESEC SO BILI NA STROKOVNI PRAKSI V 

CSSR NAŠI DELAVCI ING. JOŽE VAJDETIČ, ING. DIMITRIJ 
ČERNE IN MARJAN REJC. STROKOVNO PRAKSO SO OPRAV
LJALI V NEKATERIH EMAJLIRNICAH, KJER SO BILI ZELO 
PRIJATELJSKO SPREJETI IN SO TUDI MARSIKAJ ZANIMI
VEGA VIDELI. DA BI SEZNANILI NAŠE ČLANE KOLEKTIVA 
S TEM KAR JE S TEGA POTOVANJA RES ZANIMIVO, SMO 
PROSILI ING. JOŽETA VAJDETICA NAJ NAM ODGOVORI NA 
NEKATERA VPRAŠANJA.

Emajlirec: »V katerih emaj- 
lirnicah ste opravljali strokov
no prakso, kako ste bili sprer 
jeti in kaj ste tam zanimivega 
videli?«

Vajdetič: Najprej smo bili v 
emajlirnici SPINX v Čeških Bu- 
dejovicah. Tam nas je zelo pri
jazno sprejel direktor te emaj- 
lirnice tov. Vaclav Klima. Pri 
njem smo izdelali tudi program 
naše prakse. SPINX je namreč

koncern, ki združuje sedem 
podjetij, ki imajo enega ali več 
obratov. Koncern vodi glavni 
direktor, tov. Vladislav Miloš.

V emajlirnici v Čeških Bude- 
jovicah nas je sprejel direktor 
tega podjetja tov. Vaclav Klima 
in nas vodil po obratih. V tej 
emajlirnici proizvajajo gladko 
in dekorirano emajlirano poso
do. Ta -emajlirnica je sedaj v 
rekonstrukciji, ki bo končana

OSNOVNE ZNAČILNOSTI OSNUTKA
S t r o j  z a  n a n a š a n je  te m e l jn e g a  

e m a j la  v  č .  B u d e jo v ic a h .

I

DRUŽBENEGA PLANA
(Nadaljevanje s 1. strani)

Dotok surovin bo treba zago
toviti večji del z uvozom, ker se 
naše železarne preusmerjajo na 
proizvodnjo debelejše pločevi
ne, ki je za njihovo proizvodnjo 
trenutno donosnejša. Ta njiho
va preusmeritev bo močno pri
zadela naše podjetje, saj bazira 
naša proizvodnja v glavnem na 
veliki porabi tanke pločevine. 
Zato nam  nova nastala situacija 
narekuje postopno preortentad- 
jo proizvodnje na izdelke, v ka
tere ne bo treba vlagati mnogo 
materiala ampak več umskega 
dela.

Domači reprodukcijski m ate
rial je za ca. 30 % dražji v pri
merjavi z uvoženim in na prvi 
pogled kaže ugodnejše razmer
je v korist boljšega poslovanja 
podjetja. Toda stvar ni tako 
enostavna. Cela zadeva je bolj 
zamotana, kakor izgleda. Pro
daja naših izdelkov je na tu
zemskem tržišču v večini pri
merov zagotovljena in lahko 
prodamo doma veliko več ka
kor na inozemskem tržišču. Na 
domačem tržišču prodajamo 
dražje, na tujem precej ceneje 
in pelo izpod lastne cene. Na 
domačem prodamo veliko se
rijsko proizvodnjo in slabšo 
kvaliteto, na tujem pa bogat 
asortlman in boljšo kvaliteto. 
Na domačem ustvarjamo veliko 
več dohodka, na tujem  pa manj 
in celo z izgubo. Zakaj ta  raz
lika? Razlike so nam več ali 
manj znane in jasne. So odraz 
manjše produktivnosti v našem 
gospodarstvu. V enoti čaša, v 
odnosu do tistih, ki so produk
tivnejši, manj proizvajamo. Po
tekajo (se javjjajo) od črpanja 
surovin, transporta, raznih med
faznih predelav, pa vse do fi
nalnih izdelkov. Zato se teh te

žav ne bomo mogli zlepa otresti, 
vse dokler ne povečamo pro
duktivnost v celotnem našem 
gospodarstvu. Rezultat vsega 
tega je  pomanjkanje deviznih 
sredstev v družbenem merilu in 
p ri nas v podjetju. Za naš plan 
v letu  1966 kaže, da bo primanj
kovalo precej deviznih sredstev, 
ki jih  bo težko ustvariti. Naš 
izvoz ne krije potrebe uvoza . 
reprodukcijskega materiala, za
to  nam  je  problem takoj jasen 
in  se nam  v zvezi s tem nameče 
določeno vprašanje. Kaj storiti? 
Rešitev je  v večjem izvozu. To
da ne v izvozu za vsako ceno. 
Izvoz m ora biti takšen, da bi 
predstavljal aktivno bilanco 
podjetja. Vemo pa, da je na tu
jem  trgu, prav zaradi prej orne-. 
njenih dejstev, težko doseči ak
tivno poslovanje med močno 
svetovno konkurenco. Ce gremo 
pod proizvodno ceno, bo doho
dek podjetja manjši. S tem v 
zvezi tudi standard naših delav
cev nižji. Skratka posledic je 
cela veriga. Ce bi pa plasirali 
več naših izdelkov na tujem 
trgu po neki znosni ceni, ki jo 
podjetje lahko prenese, bi si za
gotovili uvoz reprodukcijskega 
materiala, katerega bi predelali 
v take finalne izdelke, ki so do
m a na domačem trgu aktivni, 
bi potem s to aktivno razliko 
krili izgubo na tujem  tržišču. 
Seveda je tak izračun le pre
hodnega značaja, ker v končni 
fazi te  razlike mora nekdo v 
družbenem merilu pokriti. Ta 
pojav se v nerazvitih deželah 
odraža v gospodarstvu v obliki 
nenehnih inflacij in povzroča 
razne nestabilnosti v razvoju 
teh dežel.

Kakor vidimo, bo treba pre
cej gibčnosti v poslovanju, če 
hočemo v bodoče obdržati ali

dvigniti sedanji standard v ko
lektivu. Za dvig produktivnosti 
ho treba vložiti mnogo umskih 
in fizičnih naporov, da se bomo 
v bodoče približevali zahodno
evropski ravni produktivnosti. 
Položaj nas sili v to, da proiz
vodnjo avtomatiziramo in  jo s 
tem tudi pocenimo. V bodoče 
bo treba s planom navzgor, ne 
pa z  večjim odpustom delovne 
sile. Delovna sila naj bi v bo
doče mnogo počasneje rastla 
kakor proizvodnja. To razmerje 
bi moralo biti (10 : 90) odstot
kov. Naše gospodarstvo mora
mo v prihodnosti dvigniti nad 
povprečno evropsko optimalno 
velikost, ker se edino na ta  na
čin lahko vključimo v medna
rodno delitev dela. S takim po
ložajem podjetja se bomo lahko 
prebijali na svetovno tržišče, na 
katerem bomo zboljšali poslov
ne rezultate in s tem odprli pot 
podjetju v prihodnost.

Leto 1966 bo prepleteno z 
močnimi težavami, zato ni pri
čakovati kakšnih večjih gospo
darskih uspehov v poslovanju 
podjetja. Standard naših de
lavcev je odvisen le od večje 
produktivnosti. Skratka, od mo
dernizacije proizvodnje.

Naša družbena gospodarska 
rešitev ni v tem, da znižujemo 
proizvodnjo, temveč v poveča
nju proizvodnje. Da bi to do
segli, moramo opraviti od časa 
do časa tudi selekcijo v struk
turi delovne sile. Predvsem je 
treba nenehno delovati na pod
ročju usposabljanja in izbora 
strokovnega in vodilnega kadra 
v podjetju, če hočemo doseči 
prej nakazane cilje, ki jih pred
videva tudi naš perspektivni 
razvoj podjetja.

ČENDAK

približno leta 1970 in tak ra t bo
do proizvajali dvakrat več kot 
proizvajajo sedaj. .

Surova posoda poteka p ri 
njih skozi prirezovalnico ploče
vine, vlačilnico, oblikovalnico 
in žarilnico. Za nas je bila po
sebno zanimiva oblikovalnica 
kjer se izvrši izdelava votlih in 
cilindričnih oblik posode na ko; 
pirnih oblikovalnih strojih  ter 
izdelovalnica ročajev, kjer izde
lujejo ročaje odprtih in zaprtih 
oblik na večstopenski stiskal
nici.

Em ajliranje posode poteka 
skozi lužilnico, varilnico roča
jev, em ajlimico in oddelek za 
dekoriranje. Za nas je bilo Iz
redno zanimivo mehanično n a
našanje notranjega emajla, si
stem polnjenja in praznjenja 
mlina za emajle in ^emajliranje 
v raznih občutljivih pastelnih 
barvah. V emajlirnici SFINX v 
Brnu proizvajajo emajlirano 
gladko posodo, kopalne kadi, 
sanitarne izdelke in dekorirano 
posodo. Delajo tudi kose in 
srpe.

Ker imajo proste zmogljivo
sti na stiskalnicah, izdelujejo 
tudi razne odpreske za dele 
traktorjev, emajlirane izpušne 
cevi in drugo. V obratu surove 
izdelave je  zanimiva proizvod
nja varjenih in vlečenih kopal
nih kadi ter oblikovanje posode 
na kopirnih polavtomatih. V 
emajlirnici pa je bila glavna za
nimivost bradavičasto varjenje 
ročajev in okovja.

Emajlirnica SFINX v Fryd- 
landu proizvaja em ajlirano 
gladko in dekor posodo te r la
kirano kuhinjsko pohištvo. Tu 
je bila za nas zanimiva pred
vsem tehnična in tehnološka 
dokumentacija izdelave kuhinj
skih garnitur.

V vseh teh podjetjih koncer
na SFINX smo bili prisrčno in  
(Nadaljevanje na 4. strani)
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O S N O V N A  O R I E N T A C I J A
Pri tako dinamičnem razvoju 

v svetu, k jer vsak počasen raz
voj pomeni obenem i-elativno 
stagnacijo podjetje lahko raču
na na toliko bolj uspešen raz
voj in stabilnejšo perspektivo 
v  koliki meri pač posveča po
zornost vprašanju razvoja. Ven
dar uspešen razvoj ni odvisen 
samo od subjektivnega odnosa 
do razvoja, ampak predvsem 
od materialnih zmogljivosti fi
nansirati tak  razvoj, s katerim  
bi bilo možno uspešno slediti 
tržni dinamiki. Ce smo glede 
subjektivnega odnosa do razvo
ja  nekoliko le napredovali, smo 
pa glede materialnih možnosti 
za finansiranje razvoja v slepi 
ulici. To trditev, v katero že ta
ko ni treba dvomiti, bom kljub 
tem u pokrepil z nekaterimi 
dejstvi. Razvojni program  pod
je tja  je  v zaključni fazi. Že 
dognane analize razvojnega 
program a podjetja do leta 1970 
nudijo grobo sliko o možnostih 
in potrebah razvoja podjetja z 
ozirom na tržne potrebe in 
možnosti ' plasmana. Vendar 
takšen razvoj kot ga terjajo  
tržne potrebe, je zvezan z inve
sticijskimi vlaganji. Čeprav se 
dela razvojni program  in če
prav osnovne intencije progra
m a zaradi neugodnega finanč
nega stanja govorijo le o tistih 
investicijskih vlaganjih, ki so 
nujno potrebna za odpravo oz
kih grl in vskladitev kapacitet, 
je kljub temu realizacija raz
vojnega program a otežkočena. 
Toda neozirajoč se na to, da 
finančno nismo zmožni za in
vesticijska vlaganja, razvojni 
program  bo ostal osnova naše 
orientacije poslovanja. Celo 
moramo težiti za njegov rea
lizacijo z drugimi metodami 
poslovanja. Namreč moramo 
težiti da osvojimo takšne oblike 
proizvodnje, ki bi jih bilo mož
no proizvajati na obstoječem 
asortim anu kapacitet Pri tem 
je potrebno misliti na rentabil
nost poslovanja, zniževati je 
potrebno stroške poslovanja, v 
največji možni meri in pri me
rodajnih nadaljevati zahteve za 
priznanje naših stroškov poslo
vanja oz. povečanje prodajnih 
cen. Pri delitvi čistega dohodka 
na osebne dohodke in sklade, je 
potrebno zelo tehtno določati 
ta  odnos v skladu z vedno več
jimi potrebami razvoja. ,

Programiranje razvoja pod
je tja  v sedanjih pogojih nesta
bilnosti ekonomskega sistema 
je otežkočeno do akutne mere. 
To predvsem zaradi tega, ker 
vse poslovne odločitve podjet
ja  bazirajo na rentabilnostnem 
kriteriju. V igri instrumentov 
pa se dogaja, da družbeno po

trebna proizvodnja postane čez 
noč nerentabilna, žal je naša 
proizvodnja tarča takšne igre 
gospodarski instrumentov. Vseh 
to nam stopnjuje težave. Nam
reč, imamo toliko problemov z 
reševanjem tekočih težav oz. te
žav. okrog enostavne reproduk
cije sploh in vsak praktičen 
razvoj, ki je zvezan z investicij
skimi vlaganji pa naj bo še ta
ko programsko utemeljen, je 
obsojen na čakanje.

Tudi samo programiranje 
razvoja terja posebne težave. 
Uspehi v razvoju so toliko bolj
ši, kolikor so predvidevanja re
alnejša, to pa je spet odvisno 
od dobrih podatkov. Vprašanje 
dobrih osnov oz. dobrih podat
kov potrebnih za ustrezne ana
lize, ter poslovne odločitve je 
zelo problematično. Nekatere 
podatke je potrebno zbirati na 
terenu, druge pa bi nam mo
rala nuditi naša interna eviden
ca. Interesantno je pripomniti,

Sklepi samoupravnih organov 
sprejeti v zvezi z uvajanjem go
spodarske reforme po podatkih 
s katerimi razpolagamo po sep
tembrskem obračunu že naka
zujejo, da se je kolektiv trdno 
odločil, da poskuša v okviru teh 
sklepov in smernic vodstva 
podjetja se, čim preje vključiti 
v novo gospodarsko dogajanje.

Čeprav pravi pregovor, da 
»ena lastovka še ne pomeni po
mladi«, vendar je finančni re
zultat ob koncu meseca sep
tembra pokazal rahlo izboljša

Kakor vsako leto bo. tudi le
tos v smislu navodil za izvrše
vanje inventure izvršen popis 
vseh sredstev podjetja in nji
hovih virov po stanju 31. 12.
1965.

V ta namen je imenoval 
upravni odbor na zadnji seji 
centralno komisijo za inventur
ni popis v naslcdnjern sestavu: 
Ladislav Delakorda predsednik, 
Horst Hafner namestnik pred
sednika ter člani Fraiic V ra b ič ,  
Tomislav Knez, Amalija Ribič, 
Jože Potočnik, Mirko Ekselen- 
ski, Anton Polak, Stane Globoč
nik, Vili Svet, Matija Krempuš 
in Vida čonkaš.

da nam nepričakovano skoraj 
večje težave povzroča zbiranje 
internih kot pa zunanjih podat
kov. Vendar ni zadosti imeti na 
razpolago samo podatke. Po
sebni problem je priti do za
nesljivih podatkov. Kljub tem 
težavam in pomanjkljivostim so 
analize razvoja nekaterih pro
izvodnih grup, tako obdelane 
da njih rezultate uveljavljamo 
pri svojem akcijskem delu. Pri 
delu na razvoju kot pri določa
nju plana oz. programa razvoja 
vsake grupe, se vprašamo 
predvsem:

a) kaj hočemo — kakšni so 
naši cilji,

b) s kakšnimi sredstvi in 
ljudmi lahko realiziramo naše 
cilje,

c) v kakšnem času in pod 
kakšnimi pogoji,

d) kakšne rezultate si obeta
mo od realizacije ciljev.

Na zgornja vprašanja večkrat 
ni enostavno dati pravilen od

govor, ki bi zadostoval za real
no optimalno poslovno odloči
tev.

Obseg naše proizvodnje je po 
asortimanu in količini tako ve
lik, da ga je težko tehnično, 
ekonomsko in posebej organi- 
zacijsko-proizvodno obvladati. 
Razen tega, poleg objektivnih 
slabosti* razne in predvsem 
subjektivne slabosti povzroča
jo, da nismo v zadostni meri 
vitalni pri našem razvoju. Te 
in druge težave ne izključuje
jo  potrebe imeti v naprej dolo
čeno perspektivo jasno splošno 
poslovno politiko in osnovna 
načela razvoja. Zato kljub se
danjim težavam, za katere mi
slimo in težimo, da ne bodo 
dolgotrajne si moramo prizade
vati, za dokončanje razvojnega 
programa ki predstavlja osnov
no orientacijo našega razvoja 
in za katerega uresničitev se 
moramo boriti.

povišanja cen, vendar se bo na 
podlagi dokončnih analiz sep
tembrskega obračuna sklepalo 
naknadno ko bodo za to dani 
vsi pogoji. Septembrski obra
čun je pokazal, da so neka-‘ 
tere grupe proizvodnje za kate
re smo bili doslej seznanjeni, 
da so rentabilne, postale prav 
zaradi instrumentov v zvezi z 
gospodarsko reformo, nerenta
bilne.

V sredini oktobra smo na 
podlagi prvih finančnih rezul
tatov že obvestili predstavnika 
Zveznega sekretariata za indu
strijo in trgovino, ki je bil pri 
nas na obisku, o stanju podjet
ja, ki se nakazuje v septembr
skem obračunu. Izredno povi
šanje cen osnovnemu materia
lu, predvsem pločevini nikakor 
ne ustreza odrejenemu poviša
nju cen nekaterim našim gru
pam ter bi bilc^vsled tega nuj
no v tej smeri podvzeti potreb
ne korake, kajti kolektivu ni
kakor ne bo mogoče z notra
njimi ukrepi povsem kompen
zirati negativni vpliv povišanja 
cen repro-materiala in slug.

Sklep organov upravljanja 
kakor tudi akcijski programi, ki 
so jih sprejeli posamezni ob
rati in službe, se morajo po 
skrbni analizi in pripravi iz
vesti, stvar vsakega posamezne
ga člana kolektiva pa je, da s 
svojimi močmi doprinese k na- 
daljnemu izboljšanju situacije 
v podjetju.

R A H L O  IZ B O L J Š A N J E

I N V E N T U R A

nje v smeri večjega dohodka in 
nekaj višjih skladov kot so pa 
bili izkazani v julijskem in av
gust. obračunu. Razveseljivo je 
tudi to, da se je proizvodnja 
emajlirane posode tako količin
sko kot tudi kvalitetno izbolj
šala in, da je finančno prvikrat 
izkazan za to grupo naše pro
izvodnje, dohodek. Na podlagi 
teh rezultatov je CDS na svoji 
izredni seji dne 18. 10. 1965 
sprejel sklep, da se začasno za 
mesec oktober še izplača že do
ločeni znesek za kompenzacijo

Ta komisija ima nalogo, da 
pripravi potrebni popisni mate
rial, določi roke za izvedbo po
pisa, da pred začetkom inventu
re seznani člane komisij z vse
mi določbami za inventuro, da 
spremlja potek celotne inventu
re, d adaje navodila v primerih 
nejasnosti pri dejanskem 
opravljanju inventure ter, da 
sestavi poročilo o celotnem po
teku dela pri inventuri.
' Poleg te komisije je upravni 
odbor imenoval še komisijo za 
za analizo letne bilance v na- 
vratnik, Ivo Brenčič, Ivan Čen
dak in Čedomir Deletič.



prihranek in prispevek za iz
boljšanje gospodarskega polo
žaja našega podjetja.

Zmogljivosti proizvodnje frit, 
pa je danes večja kot je .potre
ba naše domače emajlirnice. 
Viške naših frit prodajam o in 
s tem krijem o 'del jugoslovan
skih potreb po fritah. Kupci in 
porabniki naših frit dobijo v 
glavnem pri nas vse kvalitete 
in vrste frit, ki jih  potrebujejo 
za svojo proizvodnjo. V glav
nem so vsi z našimi fritam i 
zadovoljni in dobro delajo z 
njimi.

Seveda gre razvoj na področ
ju  proizvodnje frit svojo pot 
naprej. Pred nami, so naloge 
katerih rešitev bo privedla k  
zvišanju kvalitete naših frit, 
osvojitve in proizvodnje speci
alnih emajlov in k  razširitvi 
asortimana. Poleg tega pa bo
mo morali v bodočnosti pove
čati zmogljivosti delavnice, da 
bomo lahko zadostili potrebam  
naše domače emajlirnice in po
trebam  tržišča.

P. S.
D e l e m a jlir n ic e  v  Č .B u d e jo v ic a h . V  s r e d in i  j e  s t r o j  z a  n a n a ša n je

te m . e m a jla .

Kakor na drugih področjih, 
tako gre razvoj na področjp 
osvajanja in proizvodnje doma'- 
čih frit nezadržno pot naprej. 
Napredek na področju proiz- 
vodnje-frit je plod študijskega 
dela in naporov več služb in 
obrata, ki jim  je skupna nalo
ga razvoj in proizvodnja frit.

Rad bi opozoril, da so napori 
na tem področju v zadnjem 
času rodili kar lepe gospodar
ske rezultate. Še do lanskega 
leta smo nekatere emajle za 
potrebne namene in potrebe 
uvažali iz Holandije. To so bi
le predvsem sledeče frite: tita
nova, razne temeljne in eterna 
glazura. Njihova skupna količi
na je dosegla letno okrog
230.000 kg, kar je stalo preko
200.000 holandskih guldinov. Ta 
izdatek, ki ni majhen, je po
polnoma odpadel ker se vse od
govarjajoče frite, ki smo jih 
uvažali izdelujejo v naši doma
či topilnici. Tako je znižanje 
drugih stroškov, ki je posledica 
osvajanja domačih frit na pod
lagi študijskega dela, znaten

"BILI SO V CSSR
toplo sprejeti. Na razpolago so 
nam bili strokovni izvedenci iz 
* seh področij. Odnosi in razgo
vori šo bili odkriti z namenom, 
da se tehnično sodelovanje tudi 
v bodoče čim bolj poglablja. 
Izrazili so željo, da bi bilo po
trebno skupno vlaganje v raz
voj študija novih tehnoloških 
postopkov, za kar naj bi vzdr
ževali stalne medsebojne stike.

Emajlirec: »Gotovo ste se za
nimali tudi za delovne pogoje 
delavcev, za delovno silo’ in 
druga podobna vprašanja. Nam 
lahko tudi o tem kaj poveste?«

Vajdetič: Seveda: Tudi za to , 
, mo se zanimali. V podjetjih 
tbčutijo močno pomanjkanje 

delovne sile, ki je nastalo zara
d i velikega razmaha industrije 
v ČSSR. Zaradi pomanjkanja 

'delovne sile imajo podjetja ve
like težave pri izvajanju plana. 
V podjetjih je zaposlenih 80 
do 90 odstotkov žena, ki delajo 
tudi na takih delovnih mestih, 
na kakršnih so pri nas zaposle
ni izključno moški. Tako po
manjkanje delovne sile jih sili 
v nenehni študij racionalizira
nih tehnoloških postopkov in k 
uvajanju avtomatizacije. Njihov 
strojni park je novejšega tipa 
in je 50 odstotkov izkoriščen. 
Stroji so večinoma opremljeni 
z varnostnimi napravami. To
varniške zgradbe so stare in jih 
obnavljajo. Notranji transport 
ni posebno dobro urejen in se ' 
izvaja z ročnimi vozički, šele v 
zadnjem času se delno meha
nizira z raznimi gumijastimi 
transporterji.

Oni imajo osemurni delavnik. 
Odmor med delom traja pet
najst minut, na dan sobote pa 
delajo samo po šest ur. Delajo 
v dveh izmenah. V treh izme
nah delajo samo žarilne in 
žgalne peči v emajlirnici. Za
radi pomanjkanja delovne sile 
morajo obvezno delati nadure, 
ki so plačane samo s 25-odstot- 
nim pribitkom. Ženske in mla
doletniki pa ne smejo delati v 
nočni izmeni. Zaradi pomanjka
nja delovne sile je tudi fluktua- 
cija iste precejšnja. Zaradi tega 
so uvedli devetmesečni odpo
vedni rok. 11

Njihov tempo dela je umir
jen in delajo na akord. Mesečno 
zaslužijo povprečno 1.560 čeških 
kron, razmerje plač med kvali
ficiranimi delavci in vodilnim 
osebjem je 1 : 2 .

Letni dopusti znašajo pri njih 
najmanj 12 delovnih dni pri za
četnikih, največ pa 24 delovnih 
dni. Poleg tega imajo še dodat
ne dni dopusta za težja in 
zdravju škodljiva delovna 
mesta.

Videli smo, da imajo vsa pod
jetja v katerih smo bili na stro
kovni praksi, svojo menzo v ka
teri imajo delavci na razpolago 
malico, kosilo in večerjo po 
znižanih cenah in s precejšnjo 
izbiro jedil.

Omenim naj še to, da smo si 
ogledali velesejem v Brnu na 
katerem so bili razstavljeni 
eksponati češke industrije' in 
ostalih držav. Velesejem je bil 
zanimiv, ker so bili izloženi naj
novejši dosežki sodobne tehni-

K o p ir n i  s t r o j  z a  k o p ir n o  o b l ik o v a n je  c a jn ik o y  iz  e n e g a  k o sa .

,Jce. Sejem je zanimiv tudi po 
tem, da so paviljoni razporeje
ni po vejah industrije v katerih 
so zastopane vse države, kar 
omogoča boljši pregled sejma 
in tudi boljšo primerjavo med 
enakimi izdelki posameznih 
držav.

Emajlirec: »Iz vsega, kar ste 
nam povedali, lahko sklepamo,

da je bil obisk emajlirnic v 
ČSSR zelo koristen.«

Vajdetič: Vsi, ki smo se ude
ležili strokovne specializacije v 
emajlirnicah ČSSR smatramo, 
da je bilo to za nas in podjetje 
zelo koristno, saj smo videli 
marsikaj novega, kar borpo 
lahko koristno uporabili v na
šem 'podjetju .

Domača proizvodnja frit 
nadomešča izvoz
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TUDI ONI MARSIKAJ VEDO
V našem uredništvu smo se 

odločili, da izvršimo kratek in
tervju z našimi delavci, ki de
lajo v neposredni proizvodnji. 
Povprašali smo jih kako in ko
liko so Seznanjeni z akcijskimi 
programi, ki so jih zadnji čas 
sprejeli delavski sveti ekonom
skih enot in obratni delavski 
sveti. Razgovor z njimi je bil 
na delovnem mestu kjer dela
jo.

dali pa nam je odgovorila sle
deče: o tem je čital moj mož 
v EMAJLIRCU. Nekaj sva se 
tudi doma pogovarjala o teh 
programih. Tudi pri delu sem 
nekaj slišala o tem. Gre za bolj
šo disciplino in dobro kvaliteto 
naših izdelkov. Moramo več na
praviti in tako tudi več zaslu
žiti. V tovarni delava oba, jaz 
in mož. Mož dela pri acetilen- 
ski napravi«.

D im č e k  M a r ija , v a r i lk a

Dimček Marija je zaposlena 
v kleparskem oddelku kot va
rilka. To delo opravlja že od 
leta 1941. Ko smo j ^  vprašali 
kaj nam ve povedati o takzva- 
nih akcijskih programih ni 
vprašanja takoj razumela. Ko 
smo ji to bolj preprosto pove-

Nagrade in kazni
Delavski svet predelovalnice 

kovin je na zadnji seji sklenil, 
da nagradi nekatere člane nji
hove ekonomske enote za uspe
šno in požrtvovalno delo. Tako 
sta prejela Franc Pangerl in 
Drago Dolžan vsak po 20.000 
din, Avgust Dolar, Anton Golav- 
šek, Franc Kolenc, Miha Zav- 
šek, v sak d o  10.000din, Martin 
Zagožen 8.900 din, Ivan Planin
šek, Anton Kegu, Karl Kostan- 
šek, Ivan Zagožen vsak po 5.000 
din, Dragica Čander 4.000 din, 
Alojz Plevnik, Marija Pesjak, 

Ivanka Vizjak, Mirko Breznik 
in Mirko Vajdič vsak po 3.000 
din nagrade, dočim ne bosta za
radi nediscipline pri delu pre
jela presežka ekonomske enote 
Franc Veber in Mato Cerjan.

Na vprašanje, če ve kdo je 
predsednik njihovega zbora 
proizvajalcev in kdo je pred
sednik delavskega sveta njiho
ve ekonomske enote nam je od
govorila: »ne vem kdo je pred
sednik našega zbora proizva
jalcev, vem pa da je predsed
nik delavskega sveta naše eko
nomske enote Poklšek«.

Tovarišica Erna Korbar, dela 
v emajlirnici pet let. Na vpra
šanje kaj ve o akcijskih pro
gramih nam je povedala: »o 
tem sem čitala v EMAJLIRCU. 
Mislim, da je to dobro. Nekaj 
sem slišala o tem tudi pri delu. 
Menim, da je treba pri delu 
zelo paziti na kvaliteto izdel
kov, da se prepreči škoda. Pa 
tudi red mora biti«.

Tudi ona ni vedela povedati 
kdo - je predsednik njihovega 
zbora proizvajalcev, čeprav je 
stal ta zraven nje. No ko ga je 
malo bolje pogledala, ga je pa 
le spoznala.

Ivan Orožen je skupinovodja 
v delavnici koles in odpreskov. 
V tovarni je že 33 let. O tem 
kaj ve o akcijskih programih 
nam je povedal sledeče: »načrt
no delo pomeni uspeh. Tako je 
tudi z akcijskimi programi. Mi

smo mnogo razpravljali o na
stali gospodarski situaciji po 
gospodarski reformi. Mnogo si 
prizadevamo, da izboljšamo 
kvaliteto naših izdelkov. Težave 
kot drugod so tudi pri nas. Te 
nastajajo predvsem zaradi ma
teriala. Disciplina se je pri nas 
mnogo izboljšala kar mnogo 
pomeni. Jaz mislim, da bomo v 
stanju premagati težave saj te 
ne morejo trajati vedno. Pre
malo je racionalizacij in to 
predvsem ker ne teče proizvod
nja v našem obratu v polnem 
razmahu. Če je dela mnogo sé 
bolje počutimo in smo bolj sij 
gurni v naš uspeh. O akcijskem 
programu našega obrata smo 
mnogo govorili in bomo tudi 
storili vse kar je v naši moči, 
da se bo izvajal in še izpopol
nil.«

Jožka Primožiča smo našli v 
kleparskem oddelku kjer si je 
na yso moč prizadeval, doseči 
in preseči določeno količino de
la. V kleparskem oddelku dela 
že petnajst let. Čeprav ni imel 
mnogo časa nam je na naše

E rna  K orbar

vprašanje zelo rad odgovoril. 
Povedal nam je tole: »o teh ak
cijskih programih za katere me 
sprašujete ne vem nič. Za akci
je vem, da so bile v narodno 
osvobodilni vojni. Sedaj pa nič 
(Nadaljevanje na 8 . strani)

PLAN JE BIL DOSEŽEN, 
VENDAR SO TEŽAVE

Delavski svet obrata odpres
kov in avtokoles je na zadnji 
seji ugotovil, da je bil plan 
proizvodnje za mesec septem
ber dosežen po količini 108%, 
po vrednosti pa 115%.

Na tej seji so sprejeli plan 
za mesec oktober. Ugotovili so, 
da je možnost prodaje manjša 
kot pa bi želeli po planu izde
lati. Zato bodo iskali še dodat
na dela za njihov obrat. Če teh 
dodatnih del ne bo bodo mo
rali odvišno delovno silo zapo
sliti v drugih obratih. Zaradi

nediscipline so odpustili šest 
delavcev in nove delovne sile 
ne bodo najemali.

Razpravljali so tudi o finanč
nem poročilu za mesec septem
ber in sklenili, da se presežek 
njihovega obrata v celoti raz
deli med člane njihove enote. 
Presežka pa ne bosta dobila Ed
vard Kvartič, ki je imel v me
secu septembru dva neopravi
čena izostanka in Jože Viden
šek,; ki je prav tako v septemb
ru izostal enkrat neopravičeno 
od dela.

NIMAMO PROSTORA ZA UMIVANJE
Delavski svet pocinkovalnice 

je na zadnji seji sklepal o več 
tekočih vprašanjih. Med dru
gim so po obravnavi finančnega 
poročila za mesec september 
sklenili;"da dajo nekaj dinarjev 
v njihov rezervni sklad.

Čeprav je pocinkovalnica ta
ka delavnica, kjer je delo zelo 
nesnažno, nimajo niti gardero
be niti-umivalnice. Prostor kjer 
se delavci umivajo je skrajno 
neprimeren, zato je delavski 
svet na stališču, da je nujno po

trebno urediti pri njih prosto
re za preoblačenje in umivanj 3.

V interesu dviga proizvodnje 
prihajajo iužarji na delo dvaj
set minut pred začetkom red
nega dela, tako da si lahko or
ganizirajo delo na tekočem 
traku.

Na seji delavskega sveta je 
bila-še posebej izražena zahte
va po redu, disciplini in čistoči 
v njihovi delavnici. To zahtevo 
morajo izpolnjevati vsi delavci 
v njihovi ekonomski enoti.

iz ekonomsKiti enot
«



rezerve
(Nadaljevanje)

Pravilna gospodarska rešitev 
zahteva potemtakem tesno so
delovanje tehnikov (konstruk
torjev in tehnologov), proizva
jalcev ( tehnikov in vodij v pro
izvodnji), ekonomistov (gospo
darstvenikov) in komercialistov 
(trgovcev). Bistvo je: tehnična 
rešitev proizvajanja mora biti 
najbolj ugodna t. j. tehnično 
dobra in  p o c e n i. To nalogo nosi 
predvsem priprava proizvodnje. 
Poglejmo si, kako se lahko 
vključi s to nalogo v ugotav
ljanje rezerv:

TEHNOLOŠKA SLUŽBA
izdela za vsak izdelek tehnolo
ški postopek (delovni načrt), 
po katerem je mogoče izdelati 
izdelek na najbolj ugoden (op
timalen ali celo idealen) način 
s sredstvi, ki so v podjetju na 
razpolago. Vendar so dejanski 
p o g o ji dela manj idealni. Upo
števati mora lastnosti materi
ala, ki je na razpolago, vrsto 
orodja, način vpenjanaja, vrsto 
in stanje, stroja itd. Vse to mo
ra upoštevati pri določevanju

tehnoloških postopkov in skup
no s proizvajalci ugotoviti na
čin dela, ki je pod danimi po
goji možen. Ta navadno ni skla
den z idealnim. Z dano rešitvi
jo pa se ne sme zadovoljiti. Za
to se posluži metode

ŠTUDIJA DELA
S tem študijem ugotovi, ka

tere pogoje dela in tudi način 
dela je mogoče izboljšati. Ure
ditev delovnega mesta, položaj 
delavca pri delu, podajanje ma
teriala, odnašanje izdelkov, 
konstrukcija orodja, svetloba, 
temperatura, hrup, moč in hit
rost stroja, primernost orodja 
in kup podobnih reči mora u- 
poštčvati pri tem študiju. V teh 
neštevilnih malenkostih je skri
tega veliko denarja! Take štu
dije je treba izdelati tudi za 
vse izdelke in končno za vsa 
dela, ki jih delamo. Naša teh
nološka služba je v nekaterih 
obratih taka dela že izvedla in 
uspeh ni izostal. Vendar siste
matičnega študija na delovnih 
mestih še ne izvajamo. In če 
je kje narejen, se vprašamo, če

so zaključki in navodila za de
lo napisana precizno in posre
dovana proizvajalcem? In če so, 
ali jih proizvajalci upoštevajo? 
To zadnje mora tudi biti!

Če že govorimo o študiju de
la, ne smemo pozabiti na admi
nistrativna dela. Tudi admini
stracija (knjiženje, evidentira
nje, obračunavanje, pisanje na 
pisalni stroj itd.) je ročno delo, 
ki ga lahko izboljšamo s študi
jem dela in ki ga lahko meri
mo s časom dela. Ta študij de
la se bavi s poslovanjem v ad
ministraciji in obravnava rav
no tako pogoje dela na delov
nem mestu, način, sredstva in 
pripomočke za delo, krogotok 
dokumentacije in še mnogo 
drugega. Brez predhodnega štu
dija dela, ki mu sledi organiza
cija dela, ni mogoče govoriti o 
izboljšanju in  prihrankih v ad
ministraciji, razen na račun 
kvalitete. Samo z administra
tivnimi ukrepi ni mogoče reši
ti tega problema, temveč le z 
organizacijo poslovanja in z 
mehanizacijo.

Ena največjih rezerv v našem 
podjetju — po besedah gospo-

' darskih in političnih funkci
onarjev — je v notranjem  tran
sportu. To ve vsak. Iskanje naj
krajših transportnih $oti, me
hanizacija in dobra organizaci
ja  transpora, embaliranje itd. 
naj doprinesejo svoj delež k 
dvigu produktivnosti.

ORGANIZACIJA DELA
V zvezi z gospodarsko refor- 

. mo je vedno znova omenjena 
zahteva po tehnično dognani or
ganizaciji dela. Ta sicer obsega 
že vse do sedaj omenjeno, ven
dar so tehnologija, študij in še 
druge delne funkcije temelji 
organizacije dela v proizvodnji.

Organizacija dela se začne z 
metodičnim delom pri kon
strukciji (n. pr. tipiziranje, 
standardizacija materiala, si
stem montažne gradnje) in se 
nadaljuje s tehnologijo, s po
stavljanjem normativov, ki so 
osnove za planiranje proizvod
nje, materiala, orodja, zasedbe 
strojev, transporta itd. in se 
konča v proizvodnji s pravo
časno pripravo in dostavo ma
teriala. (Dalje prihodnjič)

Tekoče kurilno olje mora bi
ti z zrakom, ki služi za izgore
vanje dobro pomešano, kar je 
pogoj za hitro in popolno izgo
revanje mešanice (zrak, kuril
no olje).

Torej konstrukcijska naloga 
je izdelati takšen gorilec, ki 
kurilno olje čim boljše razprši 
ter omogoči intenzivno meša
nje razpršenih delcev goriva z 
zrakom. Čim manjši je odpor 
kurilnega olja proti razprševa- 
nju tem enostavnejša je kon
strukcija gorilca in opreme.

Po načinu kako se pripravi 
mešanica razlikujemo dve os
novni skupini gorilcev:

— gorilci, k i kurilno olje raz- 
plinjujcjo ali razparevajo,

— gorilci, ki kurilno olje raz
pršujejo.

Konstrukcija gorilcev, ki go
rivo izhlapevajo ali izparevajo 
je zelo enostavna in se taki go
rilci uporabljajo za manjše to
plotne učinke (2.000 do 30.000 
kcal/h).

Za industrijske peči in za kot
le za centralno kurjavo uporab
ljamo gorilce, ki kurilno olje 
razpršujejo. Po načinu kako se 
kurilno olje razpršuje razliku
jemo sledeče vrste gorilcev:

— visokotlačne razpršilne go
rilce,

— nizkotlačne razpršilne go
rilce,

— emulzij ske razpršilne go
rilce, ;

— rotacijske razpršilne goril
ce,

— injektorske razpršilne go- 
1 rilce.

V is o k o t la č n i r a z p r š i ln i  g o r i le c

S pomočjo tlačne črpalke, ki 
proizvaja tlak od 7—30kp/cm2 
se kurilno olje tlači skozi šobo, 
ki ima majhno odprtino zaradi 
česar se olje razprši. Zrak, ki 
je potreben za zgorevanje se 
dovaja izza razpršilne šobe s 
pomočjo ventilatorja. Zračni 
tok dobi v turbolatorju rotacij
sko gibanje s čemer se poveča 
efekt mešanja. Mešanico vna
me električna iskra. Glavni ele
menti visokotlačnega razpršil-

nega gorilca so: oljna črpalka, 
razpršilna šoba, ventilator, vži- 
galna naprava, ki se sestoji iz 
visokonapetostnega transforma
torja in elektrod. Ti gorilci sd 
uporabljajo za razprševanje 
olja, ki imajo malo viskoznost 
(V =  2,5° E220° C).

Obstojajo tudi takšni kurilni 
agregati, ki razpršijo tudi sred
nje težko kurilno olje brez 
predhodnega segrevanja. To se 
doseže s pomočjo »viscovibra- 
torja«, ki na mehanični način 
manjša viskoznost kurilnega 
olja^.

N iz k o t la č n i  r a z p . g o r i le c
Posebnost tega gorilca je, da 

se prim arni zrak meša s kuril
nim oljem v samem gorilcu. 
Gorivo, ki se črpa, se razprši 
s pomočjo primarnega zraka, 
ki se dozira s pomočjo kompre
sorja v ohišju .gorilca. Za po
polno izgorevanje mešanice se 
mora dovajati še sekundarni 
zrak. Ta se dovaja s pomočjo 
ventilatorja. Količina tega zra
ka se lahko regulira z odpira
njem in zapiranjem zračnih se
salnih kanalov.

Dobra lastnost nizkotlačnih 
razpršilnih gorilcev je v tem, da

imajo šobe razmeroma velik 
presek in jih je tako nemogoče 
zamašiti.

E m u lz i j s k i  g o r i le c

Osnovni princip tega gorilca 
je, da kurilno olje in zrak v 
tlačni posodi emulgira. Pri tem 
mešanica pridobi toploto, ki se 
je razvila pri komprimiranju in 
zaradi tega srednje težko kuril
no olje ni potrebno predhodno 
segreti v svrho znižanja viskoz
nosti. Težka kurilna olja pa 

moramo tako dolgo segrevati,

dokler se viskoznost ne zniža 
na 12° E. s-

Emulzijski gorilec ima slede
če elemente: oljni filter, zob
niško črpalko, oljni ventil, do
zirno črpalko, tlačno posodo 
(ki ima maksimalni tlak 0,3 
kp/cm2) vžigalno napravo in 
ventilator.

I n j e k to r s k i  g o r i le c

Razprševanje kurilnega olja 
se doseže z vodno paro ali s 
komprimiranim zrakom. Tlak 
razpršilnega medija naj bi bil 
po možnosti 8 X večji kot je 
tlak kurilnega olja. Vendar se 
že pri 2  kp/cm2 doseže dobro 
gorljiva mešanica.

Pri injektorskem gorilcu olja 
ne pridejo v dotik z rotirajoči
mi elementi zato lahko uporab
ljamo te r in odpadna olja, ki 
so prim em o-predhodno segre
ta.

Para kot razpršilni medij, po
viša tem peraturo kurilnemu 
olju, odvzema pa toploto pla
menu in tako nastane dissocia- 
cija t. j. Hi>0 razpade v Ha in 
Oa. Kisik se veže z ogljikovimi 
molekulami, kar povzroča po
polno izgorevanje le teh in je 
sajavost pri parnem razprševa- 
nju  zelo majhna.

Injektorski gorilec porabi 
0,2 do 0 ,6  kg pare da razprši 
1 kg kurilnega olja.

ing. Jagačič Ivo

O L J N I  G O R I L C I

/
*
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USPOSABLJANJE ENOT
CIVILNE INDDCSTRIJSKE ZAŠČITE

Na zadnji seji upravnega od
bora je bila razprava o uspo
sabljanju enot industrijske za
ščite civilne, ki je formirana 
v našem podjetju. Sklenjeno je 
bilo, da se v ta namen oddobri 
327.600 din. Pripadniki civilne 
industrijske zaščite bodo mora
li opraviti potrebne strokovne 
tečaje tako, da bodo vse enote 
usposobljene za opravljanje 
svoje naloge.

Tečaji se bodo vršili po sku
pinah, ki jih je  sedem. Vsak 
tečaj, ki zajema splošni del 
program a tra ja  osemnajst u r 
za vseh sedem skupin pa je po
trebno 126 ur. Vsaka u ra p re
davanja, ki ga organizira oziro
ma opravi delavska univerza v 
Celju stane 2.600 din.

Skupine so torej ustanovlje
ne, plan predavanj je izdelan 
za izvedbo tega pa odgovarja 
sam ostojni referent za civilno 
zaščito tov. Lam bert Kotnik.

Tečaji so obvezni po zakonu 
o narodni obrambi za vsakega 
člana civilne industrijske zašči

te in jih morajo vsi obiskovati 
ter končati.

Odbor za civilno industrijsko 
zaščito pri centralnem delav
skem svetu opozarja vse tiste, 
1% bodo prejeli pozive za ude
ležbo na tečajih civilne zaščite, 
da se tečajev brezpogojno ude
leže v izogib brezpotrebnim 
nevšečnostim, ki bi lahko nasta
le če se vabilu ne bi odzvali.

Iz poročila službe programi
ranja je razvidno, da ni bilo pri 
prodaji frit nobenih problemov. 
Proizvodnja teh je šla v skla
du s planom. Pri fritah name
njenih za prodajo je  bil plan 
dosežen le 61 odstotkov kar pa 
je vzrok v večji domači upora
bi.

Pri kopalnih kadeh so se po-

Obveznice ne bomo 
odstopili

Upravni odbor je razpravljal 
na zadnji seji o predlogu Skup
ščine občine Celje s katerim ta 
priporoča naj bi odstopili ob
veznice posojila za Skopje za 
izgradnjo šole v Štorah. V na
šem primeru bi znašalo to 
skupno z anuitetami in obrest
mi nad 28 milijonov dinarjev.

Upravni odbor pa ni mogel 
upoštevati priporočila Skupšči
ne občine Celje zaradi gospo
darskih težav, v katerih se na
haja naše podjetje in je sklenil, 
da se obveznice ne odstopijo.

javile ribje luske in je bilo za
radi tega potrebno proizvodnjo 
prekiniti. Plan pomivalnih oma
ric pa je bil po razrezu celo 
presežen.

Razpisane so bile izredno ve
like količine kotličev tako, da 
presegajo povprečno zmoglji
vost trikratno.

V drugi polovici oktobra bo 
čutiti problem okvare pri elek- 
tro konti peči II v emajlimici. 
Ta je sedaj v generalnem re
montu.

Proizvodnja kotlov in radia
torjev se giblje pretežno v me
jah operativnega plana.

Proizvodnja odpreskov teče 
normalno ni pa dosežena pro
izvodnja butan jeklenk zaradi 
okvar stroja v predelovalnici 
kovin.

Popravek
V 20. številki našega časnika 

se je v naslov vrinila napaka. 
Namesto 240 milijonov v akcij
skih programih, kakor bi bilo 
pravilno, je tiskarski škrat to 
številko povečal kar na 420 mi
lijonov.

ODSLEJ TUDI DIETNA HRANA
Pri splošni službi, ki kar vzorno skrbi za našo malico, 

smo se zanimali kako je z dietno hrano. Tovariš Ivan Štante 
nam je povedal, da je predlagal uvedbo dietnega toplega 
obroka hrane dr. Jože Čakš, ker je precej članov kolektiva, 
katerim  je taka hrana nujno potrebna glede na njihovo 
zdravljenje. To so predvsem tisti, ki bolehajo za takimi bo
leznimi za katere je treba predpisati dietno hrano. Takih 
članov kolektiva je sedaj 115, za dietno hrano pa se jih je 
prijavilo že devetdeset.

Razdeljevanje dietne malice se bo pričelo dne 26. ok
tobra 1965. To malico bodo delili za vse, tudi za tiste, ki 
delajo v obratih v jedilnici v upravnem poslopju vsak de
lovni dan od 10.15 do 10.30.

Ta malica sc deli tako kot topla malica na listke. Upra
vičenec prinese listek in prejme malico.

Jedilni list za dietno malico je dokaj pester in vsebuje 
deset vrst dietne hrane. Med drugim prevladuje na jedilnem 
listu naravni goveji zrezek, telečja obara, mleko, kompoti, 
razne okusne juhe, zdrobi s čokolado in podobno.

KAKO SMO POSLOVALI
V  P R V I  P O L O V I C I  O K T O B R A

Pred periodičnim računom za Ili. tromesečje
Casruk izhaja v okviru enote 
informacije vsako drugo sre
do v nakladi 3.700 izvodov in 
ga dobijo vsi člani kolektiva 
brezplačno. Ureja ga ured
niški odbor: ing. Danilo Fajs, 
Ivo Gostečnik, Tong Ivanič, 
Emil Jejčič, Metka Božič, 
Vlado Smeh in dr. Franc Zu
pančič. Glavna in odgovorni 
urednik Vlado Smeh. Naslov 
uredništva Celje, . Maribor
ska 8 6 , telefon 39-21, interna 
207. Tisk in klišeji ČP »Celj

ska tisk« Celje.

V ponedeljek, dne 11. 10. 1965 
je bilo sklicano izredno zaseda
nje centralnega delavskega sve
ta zaradi odločitve o nadalj
njem  izplačevanju zvišanja do
hodkov v znesku 5.000 din me
sečno, ko so «bili doslej izplača
ni po sklepu 3. rednega zase
danja centralnega delavskega 
sveta z dne 18. 8 . 1965. Takrat 
je bilo sklenjeno, da se bo teh
5.000 din povišanja osebnih do
hodkov še nadalje Izplačevalo, 
če bo periodični obračun za tret
je tromesečje 1965 pokazal, da 

•je doseženo določeno razmerje 
med skladi in da je plačevanje 
te vsote kot akontacije krito. V 
tem prim eru se izplačevanje te 
začasne akontacije nadaljuje.

Ker periodični obračun za 
tretje tromesečje še ni izdelan 
je centralni delavski svet spre
jel sklep, da se ta  začasna akon
tacija v mesecu oktobru vseeno 
izplača tako kot do sedaj.

O nadaljnjem izplačevanju te 
začasne akontacije bo central
ni delavski svet sklepal na pod
lagi pokazateljev periodičnega 
obračuna na prvem prihodnjem 
zasedanju.

Ker se kažejo nekoliko boljši 
gospodarski rezultati bo -ne
dvomno sklep centralnega de
lavskega sveta o nadaljnjem iz
plačevanju te začasne akontaci
je pozitiven.
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G L O B U S
Prodaja izdelkov kovinsko

predelovalne industrije v ZR 
Nemčiji se je v prvih 5 meso- 
cih letošnjega leta povečala na- 
pram  istemu razdobju leta 1964 
po vrednosti za 16 %, po količi
ni pa za 13,3 %. Po sporočilu 
nemškega združenja proizvajal
cev zaostaja prodaja v izvoz za 
tem povečanjem. Na drugi stra
ni pa hitro raste uvoz v ZR 
Nemčijo izdelkov kovdnsko-pre- 
delovalne industrije, ki se je 
letos povečal v tem razdobju 
kar za 35,6%, Nemški proizva
jalci tožijo, da prihaja do ob
čutne konkurence zlasti s stra
ni italijanskih dobaviteljev, ki 
prejemajo občutne izvozne sub
vencije od države. Porast proiz
vajalčevih prodaj alniih cen v tej 
državi znaša v prvih 5 mesecih 
letošnjega leta 3,6% v odnosu 
na isto obdobje lani.

Izvoz kitajske lahke industri
je se hitro povečuje, četudi mo
ra znaten del ustreznih surovin 
nabavljati v inozemstvu. Kitaj
ski izvoz v Homg-Kong se je  v 
zadnjih 3 letih povečal od 179 
na 375 milijonov US $, izvoz V  
Kenijo je bil leta 1964 kar za 
desetkrat večji kot predhodnja 
leto. Mnogo kitajskega blaga se 
pri prodaji preko Hong-Konga 
naturalizira kot blago, čigar po
reklo je Hong-Kong te r zaradi 
tega najde plasman na tujih tr
gih. V zadnjem času zlasti hitra 
raste kitajski izvoz TV apara
tov, tranzistorjev, foto-apara- 
tov. Vendar je za kitajske cene 
lastno, da so neekonomske. To 
jim  omogočajo znatne razlike 
v ceni delovne sile. V gospodar
skih krogih računajo s tem, de 
utegne postati Kitajska v pri
hodnjih letih resen konkurent 
na svetovnem trgu za celo vrsto 
industrijskih proizvodov. Kitaj
ska izvozna politika zadnjih let 
je bila nedvomno uspešna.

Iz analiz izhaja, da naša dr
žava ne trp i toliko zaradi po
manjkanja strokovnih kadrov, 
kot predvsem zaradi njihove 
neracionalne razporeditve, na
činu zaposlitve in v nadaljnjem 
izobraževanju. Od 15.000 inž®- 
nirjey tehničnih ved, kolikor 
jih je trenutno v SFRJ, jih de
la v industriji, rudarstvu, grad
beništvu in ostalih proizvodnih 
panogah le 9.000. Ostali so za
posleni v administrativnih u- 
stanovah in službah. Od vseh 
agronomov, ki jih je zaposlenih 
v kmetijstvu le 42%, od kme
tijskih tehnikov pa le 55%. li
stali delajo v zlomicah, inštitu
tih, zavodih in administraciji.
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TUDI ONI MARSIKAJ VEDO
N adaljevanje s 5. strani)

Metka Tovornik

ne vem o nobenih akcijah. Če 
mislite pa tisto o disciplini, o 
varčevanju in o kvaliteti izdel
kov to pa nam je povedal naš 
mojster na sestanku. Tudi o 
gospodarski reformi se mnoga 
pogovarjamo. Po moji presoji 
je  sedaj boljši red kot je bil 
prej. Ta red se mora še bolj 
utrditi.

Jaz osebno nisem prav nič za
dovoljen s tem, da ne proizva
jamo več tistih artiklov pri ka
terih smo boljše zaslužili. Dela
mo take artikle, ki so prav ta
ko že stari vendar pri njih ni 
pravega zaslužka. Novih artik
lov namesto starih pa ni od ni
koder. Delamo sicer par novih 
artiklov kot n. pr. TRIUMF, to
da to je zelo malo.

Zelo se čudim, ker ima
mo precej strokovnega tehnič
nega kadra, vendar pa je tako 
malo novosti. Mi si želimo no- 
vih.artiklov, da bi imeli več de
la seveda tudi več zaslužka.

Ker me sprašujete kako sem 
informiran o akcijskih progra: 
mih vam moram povedati še 
to, da so nam prej člani cen
tralnega delavskega sveta in 
člani delavskega sveta ekonom

ske enote marsikaj povedali na 
sestanku, ki smo ga imeli po
sebno če je šlo za važne gospo
darske naloge. Sedaj takih se
stankov ni več in  smo seveda 
tudi manj informirani, čudno 
se mi zdi tudi to, da naša to
varna nima zvočnikov po kate
rih bi dajali razna obvestila po
sebno v času odmora. Take 
zvočnike ima že vsaka m ajhna 
tovarna«.

V emajJirnici smo iznenadili 
Romana Jelerja, ki je z veliko 
prizadevnostjo vodil delo pri 
svoji skupini. O' akcijskih pro
gramih nam je dejal: »Za te 
akcijske programe vem. Obrav
navali smo jih na delavskem 
svetu naše ekonomske enote, 
pa tudi na sestanku nam je naš 
vodja ekonomske enote marsi
kaj povedal. O gospodarski re
formi in o stanju, ki je nasta
lo po njej smo tudi mnogo

Roman Jeler

razpravljali. Mislim, da so ak
cijski programi dobra zamisel 
ker nas uvajajo v smotrno in 
načrtno delo. Morali bomo var
čevati, izdelovati kvalitetne iz-

Jože Primožič

*
Ivan Orožen

delke in ustvariti čim več do-» 
hodka. Morali bomo te akcij
ske programe stalno izpopol
njevati, če hočemo, da bomo 
imeli vedno večji uspeh. Po 
ukrepih, ki smo jih že izvršili 
se je pri nas marsikaj izboljša
lo. če vsak človek v redu opra
vi svoje delo in če je delo dob
ro organizirano, potem mora 
biti uspeh in zadovoljstvo za 
vse.«

Ker nismo hoteli zanem ariti 
naših delavcev, ki ne delajo v 
neposredni proizvodnji smo se 
napotili v upravno poslopje 
k jer smo iznenadili pri delu 
Metko Tovornik, ki pravi, da 
zelo rada oita EMAJLIRCA in 
zato nam je odgovorila na naše 
vprašanje takole: »Akcijski pro
gram naše splošne službe poz
nam  ker sem ga pisala na pi
salni stroj. Lepo se mi zdi in 
zadovoljna sem, da smo začeli 
varčevati in da si prizadevamo 
delati smotrno in načrtno. Jaz 
sem zadovoljna če im am  mno
go dela. Tega im am  po navadi 
na pretek. Mora pa biti vse 
pravočasno. Včasih delam tudi 
ob nedeljah toda to .m e nič ne 
moti. Drugi dan sem zadovolj
na, da sem vse v redu opravi
la.«

Ko smo jo vprašali, če ve 
kdo je predsednik delavskega 
sveta tiste poslovne enote pod 
katero spada splošna služba in 
kdo je njihov predsednik zbora 
proizvajalcev nam  je  po k ra t
kem premisleku le povedala.

Mala križanka
VODORAVNO: 1. vdržen člo

vek, 5. znano obmorsko kopali
šče pri Benetkah, 6 . predlog, 7. 
bodica, 9. ozek trak, 11. arab
ski žrebec, 12. žensko ime, 14. 
vrh po katerem  se imenuje slap 
Savinje.

NAVPIČNO: 1. Verdieva opev 
ra, 2 . kratica nemške varnostne 
službe, 3. geometrijski pojem,
4. črnilo, 5, reket, 8 . del telesa, 
10. ožji sorodnik, 13. kratica 
mednarodne humanitarne or
ganizacije.
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REŠITEV PREJŠNJE 
KRIŽANKE

VODORAVNO: 1. ASKET, 5. 
LIDO, 6. OD, 7. TRN, 9. PAS, 
11. AT, 12. IRMA, 14. RINKA.

NAVPIČNO: 1. AIDA, 2. SD, 
3 KÖT, 4. ČRNILO, 5. LOPAR, 
8. RAMA, 10. SIN, 13, RK.

K a d r o v s k e

v e s t i

VSTOPI:
Bartolič Blaž, Pukm ajster 

Franc, Rozihan Ivan.

IZSTOPI: '

Valenčak Jurij, sporazumno; 
Jakob Karl, sporazumno; Čret
nik Karl, upokojen; Čakarevič 
Desimir, sporazumno; Kač 
Martin, samovoljni zapust, 
Tratnik Alojz, samovoljni za
pust; Tomažič Franc, spora
zumno; Kunst Alojz, sporazum
no; Verbuč Alojz, sporazumno; 
Šeligo Olga, 'sporazumno; Vra-' 
tanar Albina, sporazumno; Dže- 
nopoljac Mira, sporazumno; Do- 

f lene Frančiška, inval. upokoje-^ 
na.

POROČILI SO SE:
Oštir Avgust, Novak Ivan. 

Trojak Drago, Kamenik Flor
jan, Pristovnik Silva — Napret, 
Kočnik M arija — Knez, Pinter 
Hermina — Tabakovič, Stojko
vič Milorad, Volavšek Janez, 
Krivec M arija — Mernik, Žol
n ir Milena — Bučar, Breči Ro
zalija — Koštomaj.

NARAŠČAJ V DRUŽINI SO 
DOBILI:

Jakuljevič Jure — sin Niko, 
Suholežnik E m a — sin Matjaž.
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